
Щаслива мить
Ірина Фсдоришип та Андрій Очкур в цьому році стали 

студентами вашого університету. В житті їх  еднае не тільки 
усмішка на цій світлині, місто Калуга, де вародились і живуть, 
а й обраний фах Вони—пертокурсникифізико-математичного 
факультету за спеціальністю «Бухгалтерський облік, контроль 
та аналіз господарської діяльності».
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Я очаток нового навчального року збігається з 
вікопомною подією  — двохріччям незалежності рідної 
України. А для нашого університету  — це перша 

річниця нашого існування.
Професори і доценти, старші викладачі і асистенти, 

інженерний і лаборантський склад, студентство 
прикладали велике зусилля аби перш і кроки були успішні. 
Відкрито нові спеціальності — «правознавство», «фінанси і 
кредит », ябухгалтерський облік і аудит», «слов'янська 
філологія», апсихологія», «декоративно-прикладне 
мистецтво», «т ехнологія і конструювання виробів із 
хутра». Усі ф акультети перейш ли на університетські 
навчальні плани. Зміцнено професорсько-викладацький склад. 
З 1-го вересня у ст удент ські аудит ори увійде найбільша за 
всі роки нашої роботи к ільк ість  викладачів із вченими 
ст упенями і званнями — майже 60 відсотків. Серед них  —
26 докторів наук, професорів. Великою повагою студентів 
користуються професори — Володимир Грабовецький, 
Мирослав Стельмахович, Володимир Матвіішин, Дмитро  
Фреїк, Іван Климиш ин, Михайло Фігаль й інші. До 
професорської сім'ї увійш ли нові вчені—  Богдан Пелех і ,  
Омелян Кулинич. Нам приємно віт ат и наш их колег, що 
блискуче захист или докторські дисертації — Василя 
Грещука, Богдана Остафійчука і Лідію Орбан.

Університет приймає молоде поповнення. Цього літ а  
ми мали один з найбільш их за останній період конкурс — 
більше двох з половиною заяв на одне місце, Я к ніколи, 
багато прийш ло в університет Медалістів. Серед 
вступників великий загін юнаків. Якщо взят и до уваги 
відповіді наш их абітурієнт ів під час вступу, прочит ати їх  
твори, т о легко переконатися, що до нас прийшли молоді 
люди, готові вірно служ ити рідній Україні, своєму народові.

Почалися перш і лекції, незабаром перш і семінарські 
'занят т я. Впевнений, що вони відкриють перед нашою 
молоддю нові обрії знань, пробудять палке бажання 
ш турмуват и верш ини науки.

Сподіваюсь, що своїм навчанням, громадською 
позицією Ви підтвердите свою високу свідомість, 
зрозумієте складність завдань, свою відповідальність перед 
майбутнім. Наша Галицька земля чекає від Вас, мої дорогі 
юні друзі, наполегивості у навчанні, справжньої 
інтелегентіюсті, відданості національним ідеалам.
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ааукоаого тоирисш .
C.Xopof, доцент кафедра 
української література.

В.Хрущ, декаа факультету 
підготовка і підавщаааа > м ііф іп |б  

и#дцчнгічшіііі г а л о м  оДлісяій'р
відділеная Педагогічного тоаарастаа, 

професор.
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-  Ц и м и  д н я м и  а К иєва на адресу 
Прикарпатського університету надійшла урядова 
телеграма від міністра освіти України аП . М.Талаичука 
а нагода присвоєння професору ДМ .Ф реіку почесного 
звання «Заслужений діяч науки і техніки України». 
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Директор друкарні Д.Кульчнцькніі.

У цьому році ввО Юнаківі дівчат 
поповнили університетську  
студентську сім’ю. Всього на денну 
форму навчання поступило 2696 заяв. 
Із 595 медалістів студентами стали 
239 чоловік. На 
відміну і і д  
попередніх років 
зріс конкурс на 
сп ец іал ьн ост і 
«Правознавство»,
«Українська мова 
і література»,
«Педагогіка і 
п с и х о л о г ія  *
(д о ш к іл ь н а ) ,
«Педагогіка і
методика початкового навчання і 
хореографія». Появилося ряд нових 
спеціальностей— «Фінанси і кредит», 
«Бухгалтерський облік і аудит», 
«Слов’янська філологія» (польська 
мова і література), «Технологія і 
конструювання виробів із хутра».

Значна перевага при вступі до^ 
університету надавалася сільській 
молоді, військовослужбовцям, 
вступникам із південних та східних 
регіонів України. Наш навчальний 

заклад уклав 
цільові договори 
на підготовку 
кадрів у  
вищезгаданих 
регіонах.

Фахультет 
д о в у з ів с ь к о ї  
підготовки для 
г р о м а д я н  
у к р а їн с ь к о ї  
д і а с п о р и  

забезпечує навчання фахівців, 
зв’язане з українознавчими 
спеціальностями, а саме «Українська 
мова і література», «Історія» тощо. 
Так, на ці спеціальності зараховано 
понад 20 чоловік, зокрема, вихідців із 
Донецька та Житомирської області.

На славу України
Життя прожить —  не поле перейти, 
Ця істина в народі завше цінна,
А шлях до заповітної мети 
Проляже полем з йменням Україна. 
Нелегко йти по ньому у житті,
Де звідусіль чатують вороги 
І  щастя заступають на путі.
Та вибрав шлях —  по ньому твердо йди. 
Хай всяке зло пройдеться пережити: 
Зневіри нас, тривоги, може сором,
Та гордо кличе поле перейти 
Душа народу, що не вбита мором.
О Боже, сили дай пройти 

^Незгоди всі і радощі жадані.

Пройти як наші пращури, діди,
Щоб зупинитись на квітчастім лані. 
Тож юнь, дерзай, учись, трудись 
На власну славу й славу України. 
Хто знає, може десь й колись 
Майбутні оспівають твоє ім’я.
Тож повторяю, що життя прожить 
Так треба, юні, до нестями,
Щоб поле те, що перейшов на мить 
Не вкрилось густо бур'янамм.

СвШЩАіЛ •
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Щиро вітаємо з високим 
званням!
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t гуцулі*. З  рівних куточків ял 
а також і* аарубіж яих дерт и до 

пртіхллм вихідці а цього самобутнього Краю, щов 
об 'ілаа тт своїлусялля для духовного і  е 

ат у  Гуцульщннн, поміркувати, щ 
< можуть аробнтн дляйроакаіту і  благополуччя, 

Я  ке рожчяяятя єною матеріальну і  
духовку культуру, вберегти свою самобутність, 
аиіти в  цнаіліаоваииЛ сяіт.

Учасники і  гості конгресу вобуааля на 
відкритті • ретроспективної виставка питців 
Прикарпаттяу виставочному залі Спілки художників 
по вулиці Незалежності. У  сссііному малі обласно» 
Ради працювала наукова конференція, на якіМ іш ла 
нова про духовну і  матеріальну культуру гуцулів, & 
внесок а українську і  світову художню літературу, 
декорагшвяо прикладне І  обраяигнерч* т щ і и  
та інш і проблеми.
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«Українська освіту в
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' Такий девіз м и  третій* Світовий з ’їзд 
Української спілки професійних учителів, котрий 
а ершив свою роботу в Ки*ві. Учасники а ’ім у  два 
дні обговорювали стан справ is українською освітою 
в країнах поселення.

Коли сім років Тому утяорклася'УСПУ, до ЇЇ 
складу м одою  всього 80 членів. На сьогоднішній 
день h  —  більше «к 500. Як сказав під час відкриття 
з'їзду голова УСПУ Зиновій Квіт, мрія освітян а 
діаспори адійснилася: сьогодні вони зустрічаються на 
аемлі предків. Ч Я - л ч т т  іж >  '•»’ <•

До активної співпраці закликів учительство 
України та діаспори віце-прем'ср-міністр України 
Микола ЖулинськиІ.

ч .  Abfi. V K T J H V O T M i .

Минув рік...
Відбулося розширене засідання Вченої ради 

університету. З  доповіддю виступив ректор, 
професор В.І.Кононснко. Він розповів про 
досягнення першого року діяльності університету 
та  познайомив присутніх із  завданнями 
факультетів j кафедр на 1993 — 1994 навчальний рік.
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Науковий форум в 
Галичі: ще крок до 

джерел історії
У Галичі відбулася міжнародна наукова 

конференція «Галицько-Волинська держава. 
Передумови виникнення, історія, культура, традиції». 
У цьому представницькому науковому зібранні взяли 
участь науковці з  багатьох міст України, гості з-за 
кордону ■— вчені з  Польщі, Канади, CULIA.

Учасники відвідали село Крклос біля Галича, 
де тривають роамхки фундаменту Успенського собору 
та інших споруд княжої і доккяжої доби. Учасників 
ф ордо вітали концертом самодіяльні художні колективи 
району, мешканці Крилоса.

Відбулись тематичні засідання секцій 
і'янської археології», «Археологія 

хітектура і мистецтво Галицько- 
і» та «Історія, культура, традиції 
'держави». Безумовна, це шукове 

:е краще осмислити муовідомі 
історії, стане новим кроком да шляху 

джерел нашої державності

Учитель, якого
.bUlvfWwIi ОіиН'УГЗЯЯ II"

/Члміллжммл. ЗЕииш^Лк м л  / /

генерація учительства. Приходить, звичайно, 
частина, юлидих педагогів, які відповідають 
своєму призначенню. Проте, н* жаль, 
більшість. -з них не може СЬОГОДНІ бути 
джерелом інтелектуальної, моральної, 
естетичної, емоційної культури учня. Учитель 
успадкував ,веі види суспільства, в якому 
дотепер ми жили: .національний нігілізм, 
слухняність щодо начальства і диктаторства 
у своєму класі. Ці та 'інші риси стали 
складовими професіоналізму. Важко 
вчителеві з дозою генетичного страху. Школі 
потрібиіці такнй педагог, який формуватиме 
розкуту.особпе^і^.дрпс^оже дитині пізнати 
себе, Ш Ш тгіи ІЯ ге ІШ іе  і призначення 
ужитті. Відбувається поворот до особистості

школа
дитини. Молодий спеціаліст часто не може 
справитися а цим завданнями*1011 > м  

Чи є вихід з такого становища?
Для цієї мети доцільно більш творчо

процесу у вузі, ЯКИЙ готує вчителя. Я маю на 
увазі, з одного боку, демократизацію, 
гуманізацію та етніаацію змісту і процесу 
навчанню .,а з другого - гдуцтовиу 
переорієнтацію пснхолрГ^-педаргічнрї, та 
мелодичної підготовки вчителя, зокрема з  
опорою на етноледагогіку та на національну і 
зарубіжну демократичну спадщину. Як 

, свідчить практика, молодий учитель з перших 
днів перебування в школі потребує особливої 
уваги і допомоги щодо формування творчої 
активності, самостійності, професіоналізму. 
Не секрет, що відчувається відсутність Добрсчи 
ямні унрсіш ія <щп і гшаїткИ .

Г милосердя у відносинах з учнями. Треба 
викорчовувати коріння нашого одичавіння. 
Ця,велика думка за висловом Б.Пастернака 
із нашої свідомості витравлена. А доброта і 
увага до дитини так сьогодні потрібна!

Чекаємо вас, дорогі випускники. 
Надіємось на розуміння свого приначення. 
Слова І Франка «вчителем школа стоїть» 
засвідчують високий соціальний статус 
вчителя і трактують його Як творця 
навчально-виховного процесу. Готуйтеся бути 
не «озвучувачамиь чужого матеріалу, а 
яскравими неповторними особистостями.

:іІИ О Г ( И а Г /fJJl І O tO U H Jifl ) 
ійіцф  іі M t/г  iu
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Поява Прикарпат ського  
університету обумовлена не 
Лише бажанНям дават и і 
здобуват и  освіт у, але й 
наявністю наукових сил у  краї. 
Як одне із багатьох свідчень цього
— вихід  д р уго го  т ому  
десят ит ом ної' іст о р ії
Прикарпаття.

Автор  —  завідувач кафедри 
історіїУ країни, відомий у  всьому 
світі вчений, доктор історичних 
наук, проф есор В олодим ир  
ГРАБОВЕЦЬКИЙ.

У ці дні нашому славному 
краянину виповнилося 65 років. 
Щ иро віт аєм о - Вас, 
Володимире В асильовичу, і 
зичимо добра і здоров'я!

—  Пане професоре, 
вихід другого тому історії 
П рикарпаття — це 
знаменна подія не лише в 
житті нашого краю, але й 
і всієї України. Появі цієї 
праці і наступних томів, 
які вже готові до друку, 
передувала самовіддана 
робота, чи не так?

— Шлях цей можна
виміряти чоловим
періодом близько 40 років, 
впродовж яких я працюю 
над питанням історії 
України, оскільки я 
вийшов з Л ьвівської 
історичної школи
академіка Крии’якевича.
Задум написання історії 
Прикарпаття виник у мене 
ще в 50-х роках. Оскільки 
історія П рикарпаття 
майже не вивчена, крім 
польських і австрійських 
істориків, які у своїх 
працях подали далеко 
неповну історію, то переді 
мною відкрилось широке 
поле для наукового 
досліджепня. Зрозуміло, 
що появі першого тому 
історії П рикарпаття, 
передувала вся моя 
науково-дослідна роботаза 
цей період, тобто понад 
700 праць. Серед них 15 
монографічних робіт про 
XV-XVIII століття: це 
«Селянське повстання під 
проводом , М ухи»,
« К а р п а ї т с ь к е  
о п р и ш к і і с т в о »  ,
«Гуцульщина», «Селянський рух на 
Прикарпатті в другій половині XVII - першій 
половині XVHI століть» та ряд друкованих 
праць у журналах. Академік Крип’якевич 
радив мені, щоб я ' узагальнив ці праці в 
окремому, виданні про Прикарпаття, тобто 
створив суцільну історію краю. Зрозуміло, 
що радянські історики минуле України 
замовчували, керуючись настановою 
компартійної верхівки про те. шо це 
«непотрібна натр. рхаль-щина». Нелегко 
було працювати ?а таких умов.

, — Познайомте, будь-ласка, наших 
читачів із змісті і першоА) і другого томів.

— Перший том охоплює історію 
Прикарпаття з найдавнішого періоду до 
кінця XV століття. У другому томі 
розповідається про події XV і першої

Ч _________________________ !___________________

половини XVII століть. До речі, завершується 
другий том Галицькою Хмельниччиною, 
оскільки то був знаменитий рух Семена 
Височана.

— Яке відображення знайде у вашому 
десятитомнику і торія ОУН-УПА?

— Один із томів буде присвячено 
національно-визвольним змаганням, 
починаючи з XIX століття і пізніше в XX 
столітті. Національно-визвольні змагання 
1917-1919 років теж, за моїм планом, 
.заслуговують окремого тому. Гак само окремим 
томом буде висвітлено національно-визвольну 
боротьбу в польський період більшовицької 
окупації наших територій. Цей рух буде 
деталізовано як складову частину боротьби 
ОУН-УПА всієї західної України.

— ЧИ приділяли ви у своїй історії 
увагу такому питанню, як роль інтелігенції у 
становленні Української держави?

— Це питання особливо важливе. Бо 
якщо вести мову про основні історичні віхи

українського народу, то інтелігенція посідала 
особливу роль. Зокрема у XIX столітті, коли 
відбувалось її формування в галицьких 
умовах. В першу чергу, мова йде про наше 
греко-католицьке духовенство, про нашйх 
адвокатів, вчителів. Особливий сплеск 
національної свідомості, а, значить, і росту 
національної інтелігенції, спостерігається в 
австрійський період, коли утворились 
руханкові організації, які згодом переросли в 
січі і у військові формування. І вже коли 
говорит.і про УПА, то в її утворенні основну 
роль відіграла інтелігенція — гімназисти, 
студенти, вчителі, духовні особи. І, взагалі, 
провід ОУН — це інтелігенція, інтелектуали 
високої проби, які теоретично і проблемно 
підходили до основ будівництва Украї іської 

. держави. і
_______— Напевно і про визначну роль

' \  
української діаспори ви не забули?

— Безперечно, адже в період 
більшовицького лихоліття наша історія не 
могла вивчати цих питань. Тому зрозуміло, 
що саме ці білі плями в історії України 
заповнила діаспора. Вона має розповідну 
літературу. Приміром, літопис УПА, в 
більшості базується на спогадах, а головне 
— потрібні джерела і спогади. Для історії 
особливо важливо відкрити архіви HKBC і 
КДБ. І найважливіше, що потрібен у Цій 
роботі науковий підхід.

—’ Ви ще й відомий як 
найавторитетніший . історіограф 
Гуцульщини...

— Це моя стара і улюблена тема. Я 
вже видав першу частину історії Гуцульщини. 
Це надзвичайно колоритний, романтичний і 
самобутній край. Це мій рідний край. Якщо 
ж вести мову про плани на майбутнє, то в 
мене вже підготовлена до друку монографія 
«Роль запорізького козацтва в історії

Галичини». Окрім Цього 
хочу видати серію 
монографій про
національних героїв.

— Що можете 
сказати про своїх учнів?

— Наша кафедра 
.молода. Молодим
асистентам і аспірантам 
даю проблемні напрями 
дослідж ень, як от 
«Розвиток національної 
освіти», «Рідна школа», 
«Українські гімназії, їх 
роль у формуванні 
української інтелігенції і 
у к р а ї н с ь к о ї  
самосвідомості в 20-30-і 
роки», «Про жіночий рух 
на Україні». Крім цього, 
даю для досліджень 
галицьких істориків, 
зокрема, Омеляна 
Салевича — першого 
голову наукового 
товариства імені 
Т. Шевченка, знаменитого 
історика Шараневича. І 
взагал і, росіяни 
класифікували своїх 
істориків, а ми, галичани, 
цього не зробили, та й 

, Ніхто в Україні не зробив 
цього. Ми не зможемо 
розвинути історичну 
науку, якщо досконало 
не вивчимо своїх 
попередників.

— І завершити 
нашу розмову я попрошу 
вас темою Довбуша, адже 
ви родом з Печеніжина, 
де народився славетний

— Олекса Довбуш — це велика 
історична постать. Я віднайшов історичні 
матеріали про нього і вивів Довбуша на 
історичну арену. Видав ряд монографій, 
провів багато конференцій. Моє село 
щасливе, бо там вдалось ще в час імперії 
спорудити перший пам’ятник Олексі

. Довбушу. Вша"овано пам’ять Довбуша і в 
селі Космач, де він загинув від зрадницької 
кулі Степана Дзвіпчука. Але пам’ять і слава 
про Олексу Довбуша невмирущі, як 
пепвмирущий наш український народ.

Л о м ^  в и  

Мтклла Сижнмч.

' _____________________  -_____________У

Наші інтерв'ю

опришок.



сі зміни п економіці, так чи інакше,^ 
п о в 'я зан і з  вд оскон ален н ям  
фінансової, кредитної та банківської 
системи, наближення їх до світового 
рівня стандартів, тому одним із 
важливих завдань міністерства 

Освіти України є підготовка кадрів для цих галузей 
народного господарства. Посильний вклад у цю 
справу вносить і наш університет. І Іри ньому 
створено економічний факультет, на якому відкрито 
дві с п ец іальн ості: « Ф ін ан си  і кр ед и т» ,
«ІЗухалтерський облік і аудит».

Наш кореспондент зустрівся з  організатором

^культету, доцентом кафедри економічної теорії 
.В.Щ уриком і попросив його видповісти на 

запитання.
—  Михайле Васильовичу, з  чого все 

розпочалося?
—  Ідея створення факультету зародилася в 

Чернівецькому університеті, коли сюди завітала 
делегація науковців з  Прикарпаття. Я  схвалено 
відгукнувся на пропозицію організувати економічний 
факультет в івано-франківському вузі, бо на той час

Нова спеціальність

Факультет 
починається 

з проблем
очолював такий університетський підрозділ і мав 
уже певний досвід роботи.

—  Тепер модно запитувати про проблеми. 
Дозвольте і мені скористатися цим штампом і 
поцікавитися вашими щоденними турботами.

—  Проблеми, проблеми... В кого їх не має? 
Вистачає їх і в нас. Ц е і набір професійних кадрів, 
створення сучасної матеріально-технічної бази, 
ремонт і оформлення аудитор/й, придбання 
комп’ютерної техніки, оформлення лінгафонного 
кабінету, відсутність спеціальної економічної 
літератури... ^

—  Будь ласка, кілька слів для тих, хто 
бажає поступати на ці спеціальності.

—  Па факультеті запроваджені денна та 
заочна форми навчання. Державне замовлення 
складає п'ятдесят чоловік на денну форму навчання, 
відповідно по двадцять п’ять чоловік на кожну 
спеціальність. І Іа заочну форму навчання ми 
приймаємо давдцять п’ять чоловік, але навчання 
платне, поскільки ця кількість людей не ввійшла в 
кількість оговорену державним замовленням. На 
факультеті готуються спеціалісти для всіх галузей 
народного господарства. Сьогодні вся підготовка 
потребує нових підходів і методів, адже Україна 
прагне інтегруватися в європейську економічну 
систему, а це вимагає від нас належної уваги 
кожному спеціалісту. Наші випускники повинні 
вміти працювати з  комп'ютерами та вільно володіти 
хоча б однією іноземною мовою. Наприклад, на 
вивчення останньої ми вдвічі збільшили кількість 
годин. Ц е тільки один штрих із переліку тих вимог 
які повинні засвоїти студенти-економісти. Особливу 
увагу приділяємо навчанню майбутніх банкірів, 
бізнесменів .—  всіх тих, хто буде зв'язаний з 
банківською системою. Я к показує світова практика, 
здійснення будь-якої економічної реформи не може 
обійтися без кардинальних змін у цій системі. В 
цьому, власне, вбачаємо своє завдання, як одне із 
важливих у підготовці високопрофесійних кадрів 
відповідно до практичних вимог сьогодення. Ми 
склали угоду на підготовку спеціалістів з 
« П р о м ін вестб ан ко м » , «А гроп ром банком », 
«Ощадбанком», підприємством «Барва», цементно- 
шиферним комбінатом, іншими організаціями. Термін 
навчання на економічному факультеті —  п’ять 
років.

—  І традиційне запитання: ваші плани на 
майбутнє.

—  У нас є попередня домовленість з 
діаспорою про надання практичної допомоги 
викладацькими кадрами та забезпечення спеціальною 
літературою. І перше, і друге — для нас важливе, 
бо мріємо створити при факультеті аспірантуру. 
Нещодавно запросили на роботу до університету 
доктора економічних наук, професора Омеляна 
Кулинича, працюватиме в нас і кандидат економічних 
наук, професор Степан Копчак.

Мрій, планів, задумів багато, а ще більше 
зирисуються на навчальному обрії в майбутньому.

Іва н  В олинський.
Наш ко/і.

------------------------------------------------

Вчена рада вузу на конкурсній основі 
обрала завідувачем кафедри декоративно- 
п рикладн ого  мистецтва худож нього 
факультету кандидата педагогічних наук, 
доцента Богдана Тимківа. Слід відмітити, 
що в конкурсі брали участь доктор 
мистецтвознавства Юрій Лащук і доцент 
Станіслав Шумега.

Ми розмовляємо з новообраним 
керівником кафедри.

— Пане Богдане, дозвольте привітати 
вас з обранням на цю відповмдальну посаду 
і побажати творчих успіхів у клопіткій, але 
почесній праці. Розкажіть, будь ласка, про 
перші кроки кафедри.

— Перш за все спільно з ректоратом, 
деканатом та професорсько-викладацьким 
складом факультету вирішили відкрити 
спеціальність художника демокративно- 
прикладного мистецтва - викладача, а 
каф едру  _ зробити 
випускною. Співпрацюємо 
з С пілкою  м айстрів 
народного мистецтва 
У країни  з питань 
відродження та розвитку 
народних худож н іх  
промислів. В икладачі 
кафедри взяли активну 
участь у виставці мистецтва 
Івано-Франківіцини, яка 
відбулася в м. Братіславі’

Для поліпш ення 
якості викладання та 
науково-дослідної роботи 
каф едри  шукаємо, 
к в а л і ф і к о в а н и х  
спеціалістів. З  цією метою 
запросили на викладацьку 
роботу дрктора
мистецтвознавства (до 
речі, єдиного на Україні, 
чия дисертація присвячена 
проблемам народного 
декоративно-прикладного 
мистецтва). Викладачі не 
т ільки  забезпечую ть 
підготовку спеціалістів, а 
й читають ряд спецкурсів 
на інших факультетах.
Поруч зі мною працюють 
творч і, ін іціативні,- 
високоосвічені фахівці, а
з такими людьми можна 
вершити багато хороших 
справ.

— Читачам нашої Ф ціш/Кє а .

__________,_У

газети цікаво довідатися як ви стали 
художником, науковцем, педагогом?

— Я закінчив художнє училище на 
Яворівщині Львівської області, відтак 
працював майстром з художньої різьби по 
дереву, вчителем образотворчого мистецтва 
художньої праці в школі. Здобув вищу 
освіту на архітектурному факультеті 
Львівського політехнічного інституту. Після 
його закінчення мене запросили до нашого 
вузу на кафедру образотворчого мистецтва, 
креслення та праці, яку очолює заслужений 
художник України професор Михайло 
Фіголь.

Згодом поступив в аспірантуру 
Науково-дослідного інституту художнього 
виховання Академії педагогічних наук, де 
захистив дисертацію з проблем викладання 
декоративно-прикладного мистецтва.

— Який ваш творчий і науковий 
доробок?

— Нещодавно мої 
твори з різьби по дереву 
ек сп он ували ся  на
міжнародній виставці в 
Б р а т іс л а в і. При
підтримці художнього 
ф акул ьтету  вдалося 

У реалізувати в життя свою 
давню мрію — створити 
експериментальну дитячу 
школу художніх ремесел 
в м.Галичі. Це школа 
нового типу. Вона 
займається питанням 
відродження та розвитку 
худож ніх. ремесел. 
Р озроб или  для  неї 
програми та методичні 
рекомендації. Надіюсь, 
що надалі наша кафедра 
візьме шефство над нею, 

• у д о с к о н а л ю в а т и м е  
програми і методичні 
р еком ен дац ії для 
вчителів.
UioS&MUji Нищ.

Наш ко/ t .
Н а  зн ім к у :

З а в ід у в а ч  к а ф е д р и  
декоративно-прикладного 
м и стец тва  худож н ього  
факультету Богдан Тнмків 
а донькою Роксоланкою.

Ф оЯо Звана



місті Донецьку відбувся 
Всеукраїнський фестиваль 
суч асн о ї та популярної 
музики «Червона рута - 

93». У ньому брали участь конкурсанти

і від нашої області: гурт « Брати блюзу » 
(м. Калуш), до  речі, вони здобули гран- 
прі, Роман Бурлак (м.Коломия), ІІІ-я  
премія в ж анрі поп-м узики , гурт  
« А н ей р о с»  ''(м .Івано-Ф ранківськ), 
дипломант в жанрі поп-музики і гурт 
«Турбо Т .С  » (м. Івано-Франківськ), II- 
а премія в жанрі поп-музики.

Приємним е те, що серед лауреатів 
конкурсу — студент ф ілологічного  
факультету нашого університету Тарас 
Пушик.

Ми зустрілися з ним у редакції 
газети. Тепер у хлопця не вистачає 
часу, адж е таке визнання не може  
п р ой ти  н е за м іт н о , т о м у  за р а з  
набралося проблем таки немало. Це і 
запис на студії, і підготовка концертної 
програми та запис на телебаченні.

Ч ____________________ ________ -

Я попросив Тараса розповісти про 
фестиваль і про свій шлях до звання 
лауреата.

— Музикою я почав займатися з 
шести років. Закінчив музичну школу по

класу скрипки. Два роки приватно 
студіював гру на гітарі. Вже рік працюю 
в «техновій» групі «Т урбо Т.С.» Є 
художнім керівником цього колективу, 
пишу музику та тексти пісень. Крім 
мене, у групі ще двоє музикантів — 
Роман Матіяш й Ольга Сальнікова.

Н ав есн і у К о л о м и ї в ідбув ся  
відбірковий обласний тур фестивалю. 
Завдяки доброзичливості представників 
дирекції фестивалю п.Калиниченка та 
п.Вольського ми потрапили в Донецьк. 
Д о речі, наша пісня «Але настане Судний 
Д ен ь ...»  — диплом ант в конкурсі 
шлягерів.

Надзвичайно високим був рівень 
поп-музики, з  роком — гірше, а в жанрі 
співців першої премії не було присуджено 
нікому. Надзвичайно вразила всіх манера

в и к о н а н н д  м о л о д о ї
ч о т и р н а д ц я т и р іч н о ї сп івач к и  із  
м.Вінниці Ірини Шинкарук. Напевно, 
у майбутньому доведеться вводити в 
конкурс поп-музики декілька оцінок, 
н а ст іл ь к и  ш и р ок ою  б у л а  гам а  
різновидів «попси». Багато кому з 
конкурсантів потрібно серйозніш е і 
вимогливіше працювати над текстами 
п ісен ь , не д о п у с к а т и  р у си зм ів , 
тавтологій, добитися поєднання слова
з музикою. Я надіюсь на те, що моє 
покоління зрозум іє ту музику, яку 
слухає весь світ.

М іж  членами ж ур і виникла 
суперечка щодо нашої музики. Одні 
ствердж ували  ї ї  неспівпадання з 
концепцією фестивалю, інші ж  — 
протилежне. М ожливо, це сталося  
тому, що ми єдина команда в Україні, 
яка працює в стилі «техно». Цей стиль 
є найновішим на Заході, яскравий 
представник — голландська група 
«Двоє необмежених» /2 .У нлім ітед/.

Зараз ми працюємо над новим 
м а г н іт о а л ь б о м о м , який  б у д е  
називатися «СуднийДень». Фестиваль 
«Червона рута» послужив для нас 
поштовхом до  нових музичних робіт.

Я прощаюсь з Тарасом і бажаю  
йому нових успіхів.

U toJcjtu/i к л іщ .
Наш ко/і.

«Червона рута—93»

Студент-лауреат 
з «технової» команди

В и п у с к н и к —9 3

Шлях бо м айстерності
Доброю традицією стало проведення у вузі звітних концертів 

випускників музичного факультету. Одним з таких був творчий 
вечір студентки 5-го курсу Наталії Кузьменко. Саме цього пам’ятного 
вечора Наталя стала господинею концертної програми, яка зібрала 
найбільш закоханих цінителів пісні.

З і сцени в ї ї  
виконанні прозвучав 
творчий доробок з пісень 
української та зарубіжної 
к л аси к и , н ародного  
р е п е р т у а р у .
Аплодисментами глядачі 
вітали твори Миколи 
Л и сен ка , Д ениса 
Січинського, Анатолія 
К о с -А н а т о л ь с ь к о г о ,
П етра Ч айковського,
Ш арля Гуно, Франца 
Шуберта, які майстерно 
викон ала ученії я 
заслуженого працівника 
культури  У к раїн и , 
доцента* Х риетини 
Михайлюк.

Саме Х ристпна 
Олександрівна зуміла з 
першого року навчання у

Ч__________________

вузі прищепити Наталії любов до пісенної творчості. Талановитий 
педагог, досвідчений майстер, вона творчо розвинула обдарування 
студентки.

Участь у народному вокальному ансамблі «Росинка», щоденна 
кропітка праця над репертуаром дали змогу випускниці значно

розширити пісенний 
д іа п а зо н , досягти  
певного  р івн я
в и к о н а в с ь к о ї  
майстерності.

Творчий вечір 
випускниці музичного 
факультету показав, 
що в стінах нашого вузу 
зум іли  виховати  
о б д а р о в а н о г о  
виконавця, розвинути 
професійні якості та 
творче ам п л уа  
м а й б у т н ь о г о  
сп ец іал іста , як і 
сьогодні так необхідні 
нашій молодій державі.

H xU fiA

C/HfiMHaqtOK.
Ham ко/і.



усі школи нашої держави 
надійшли два спецвипуски 
підручника, якій видав тижневик 
«О світа»  під назвою  
«Г олодом ор: причина і
наслідки». В Україні проходять 

літературні читання, присвячені 60-річчю 
трагедії, відбуваються концерти-реквієми, 
демонструються кінофільми. Розповідають 
воні про трагічні події, пов’язані з голодом, 
який штучно зорганізували  на нашій 
хлібородній землі тоталітарно-репресивний 
режим, сталінська диктатутра. Цей масовий 
геноцид, нечуваний за катівським розмахом 
злочин проти України, завдав величезних 
втрат, коштував нашій нації мільйонів й 
мільйонів лю дських
життів, у тому числі _ _ _ _ _ _ _ _
материнських, дитячих.

Як і кож ен  
злочинець, режим той, 
як кажуть, хотівзамести 
сліди, знищ ити
свідчення очевидців, 
замурувати в спец- 
архівах документи. Та 
правда категорія
вічна, незнищенна. Про 
ті страш ні п од ії 
заговори л а  св ітова 
гром адськ ість , усе 
більше документів і свідчень почало з’являтися 
у вітчизняних засобах масової інформації, 
наукових дослідженнях, художніх творах. 
Нині, через шістдесять років, люди згадують 
ті чорні дні, прагнуть осягнути їхні причини, 
дізнатися про винуватців того штучно 
зорганізованого жаху, який страшенною 
хвилею прокотився плодючими чорноземами 
України, захопив й інші прилеглі, до неї 
території.

Кореспондент Укрінформ зустрівся з 
головою  організац ійного  комітету з 
підготовки та проведення заходів у зв’язку з 
60-ми роковинами голодомору в Україні, 
віце- прим’ер-м ін істром  М иколою  
Жулинським.

Багато чого в кабінеті Миколи 
Григоровича свідчить про напружену роботу

f зв’язку з наближенням сумного ювілею, 
ортаючи одну з книг — а саме роман Василя

Барки «Жовтий князь», він і і----------------------
із спогадів про поїздку д о /  
де мав зустріч з автором:

Ця людина не тільки пережила 
страшний голодомор в Україні, а й описала 
цей жах у своєму романі. «Жовтий князь» 
вперше був опублікований за кордоном, бо в 
Україні, звісно, тоді не міг побачити світ. До 
нашого народу він дійшов лише у 1991 році. 
Я ж, готуючись до написання передмови, 
вивчав усе, що виходило з друку. Основна 
робота була проведена нашими земляками — 
українцями, які, будучи за кордоном, робили 
все, щоб донести до світової громадськості 
правду про страшний злочин тоталітарного 
режиму проти українського народу. Є багато

цінних документів, які ще потребують 
опрацювання. Серед них — свідчення консула 
королівського посольства Італії в Москві' 
Граденіго, який 31 травня 1933 року доповідав 
своєму урядові, що цей голодомор уряд 
Москви заздалегідь підготував за допомогою 
жорстокої реквізиції. І підкреслював: в основі 
тако ї політики є, напевне, намагання, 
зліквідувати українську проблему протягом 
кількох місяців жертвою від десяти до 
п’ятнадцяти мільйонів осіб. Граденіго 
стверджував, що «сучасне нещастя спричинить 
колонізацію, переважно російську, України. 
Вона змінить її етнографічний характер і 
може, у дуже близькій майбутності не можна 
буде більше говорити ні про Україну, ні про

на місце спору; 
голодомору. П

Д о 6 0 —річчя голодомору

Пам'яті жертв 
всенародної трагеаіі

український народ, ані тим самим про 
українську проблему, тому що Україна, в 
дійсності стане російським краєм».

Цікавлять дослідників і матеріали про 
те, як навесні 1945 року Українська громада 
Мюнхена, У країнська А втокеф адльна 
Православна Церква відзначила річницю 
голодомору. Відбулася панахида та похід 
пам’яті борців за волю України. 1 тоді ж 
постав так званий «Діловий комітет», який

Гюзпочав роботу по встановленню у столиці 
іаварії пам’ятника жертвам голоду. Це, по 
суті, було перше велике вшанування жертв 
трагедії. Тепер же насТав час, щоб ми тут в 

Україні, вшанували тих невинно убієнних. 
Заради цього і створено наш оргкомітет.

— Цю страшну та скорботну дату 
відзначатиме уся Україна. Розкажіть, будь 
ласка, про головні події днів скорботи та 
пам’яті 10-12 вересня, коли відбудеться пік 
вшанування.

— У складі оргкомітету багато людей 
не лише з України, а й з-за кордону, з 
української діаспори. Ми зацікавлені в тому, 
щоб приїхали члени Надзвичайної конгресової 
комісії США по дослідженню Українського 
голодомору, інші люди, які говорили про ті 
страшні події усьому світові. Вони візьмуть 
участь у заходах, що намічено провести у 
Ки«аі, у кожній області, кожному районі 
України. По суті, то буде всеукраїнська 
панахида. Пройдуть збори і зустрічі учнів та 
студентів з тими, хто вижив у ті роки. 
Відбудуться уроки пам’яті у школах, будуть 
організовані цикли теле-та радіопередач, 
літературні вечори, випускаються стрічки

і розпочав розмову 
і США у 1989 році,

художніх та документальних фільмів. Багато 
належить зробити, щоб була впорядкована 
кожна могила жертв, щоб були встановленні 
на них хрести та інші пам’ятні знаки.

Дні скорботи та пам'яті включить 
багато різнопланових заходів, зокрема, 
відкриття тематичних художніх виставок та 
експозиції книг, документів, фотографій, 
проведення конкурсу на кращий проект 
пам’ятника жертвам голодомору. А у 
Полтавській області, поблизу Мгарського 
С пасу-Преображенського монастиря в 
Лубенському районі, в урочистій обстановці 
відкриється «Курган скорботи».

Правдиве слово про голодомор 
прозвучить під час 
п р о в е д е н н я  
м і ж н а р о ж д н о ї 
н а у к о в о ї  
конф еренції, що 
відбудеться у Києві 
10 вересня.
Наступного дня у 
палаці культури  
«Україна» пройде 
с в о є р і д н и й  
народний трибунал- 
суд над винуватцями 
голод ом ору  і 
вперше прозвучить 
реквієм , який 

спеціально написав композитор Євген 
Станкович. 12 вересня центром скорботної 
акції стане майдан поблизу собору святої 
Софії. Звідси хресний хід пройде до 
Старокиївськйх гір, де буде закладено камінь 

дження пам’ятника жертвам 
'редставники усіх областей, 

гості з-за кордону принесуть сюди рідну 
землю, покладуть на камінь тернові вінки — 
символи страждань народних.

О ргкомітет вважаючи, що вища 
державна влада незалежної України має 
дати правову оцінку цієї трагічної події і 
назвати ї ї  причини у відповідності з 
історичною правдою, звернувся до Верховної 
Ради України з проханням включити до 
свого порядку денного питання про голод 
1932-1933 років в Україні і поставити його на 
обговорення 10 вересня.

Усі скорботні й пам’ятні заходи, що 
вже розпочалися в Україні, і досягнуть 
апофеозу у вересневі дні, — сказав на 
закінчення М икола Ж улинський, — 
спрямовані наодне — побільше розкрити ту 
правду, від якої народ наш був відлучений. 
Ми повинні зрорбити все, щоб наша 
незалежна, вільна, демократична Україна 
стала гарантом прав на життя і щастя всієї 
нації, кожної людини.

Є Л в м  Л а ^ш іс ь іш й .
tco/t. Ук/инфо/иі.

На березі Чорного моря
Як нам повідомили у студеіггському профкомі, 

нинішнього літа більше трьохсот студентів нашого 
вузу мали змогу провести свій відпочинок на березі 
Чорного моря. Ц е стало можливим завдяки 
домовленості із студентськими профкомами інститутів 
міста Одеси про обмін путівками. Зокрема для наших 
студентів відчинили двері «Буревісник» (база 
відпочинку Одеського педінституту), «Дружба» 
(п о л ітех н іч н о го  ін с т и т у т у ) ,  « К к о н о м іс т»  
(технологічного інституту харчової промисловості).

Чимало путівок виділив Івано-Франківський 
обком пр(х|кпілки сквіти та працівників науки на 
чорноморські курорти Кароліно-Бугаз, Очакова, 
Євпаторії, Алушти.

Лікувально-оздоровчий курс пройшли наші 
студенти в Моршині («С вітанок»), І рускавці 
(«Берізка»), «Черче», «Хмельнику».

З  новими силами вчорашні «курортники» 
сьогодні приступили до навчання.

Н аш . к о / і .

V______________;_________________________У

Адреса відпочинку: оздоровчий 
комплекс «Смерічка»

Головною оздоровчою базою університету став 
спортивно-оздоровчий комплекс «Смерічка», що 
розташований в чарівному карпатському куточку села 
Микуличин.

В 1-у і 2-у зміни в ньому відпочивали 
працівники освітньої галузі області і школярі 
Чорнобильської зони Іваїжівського та Ірпенського 
районів.

Набралися тут сил і здоров'я і 22 дітей наших 
працівників, на котрих профком асигнував понад три 
мільйони карбованців.

З  20 липня у дві зміни в цьому ж таборі 
провели час батьки з  літами, значна частина з  них — 
університетські працівники. Плідну роботу по 
забезпеченню активного і змістовного відпочинку провів 
колектив табору з начальником Ярославом Казюкою.

Ч_______________ 

Варто зауважити, що профком видав 1 100 
путівок на відпочинок в оздоровчий табір « Буковина> 
Одеського педінституту, який розташувався на 
мальовничому узбережжі Чорного моря. З  ним 
підгримуємо постійні традиційні зв'язки. Практично 
всі, кому необхідне лікування, отримали путівки в 
санаторії І рускабця, Моршина, Черча, Закарпаття.

Путівки придбані на кошти державного 
соціального страхування, а наші працівники за них 
платили тількиЮ відсотків віл їх вартості. Дітям з 
багатодітних сімей путівки були видані безкоштовно.

*Peqiji КоеЛїимин.
Толова п/юфкомі) л/шціЛшисів 

ifNitfuficmft+ifitf



Наталія Чернікова починає і виграє

Відгомін студентського літа

У ніверсіада в Б уф ф ал о
Спортивну сесію на «відмінно» 

склали  ук р а їн сь к і учасники  
У н ів ер сіа д и , котра в ід б у л а ся  в 
американському місті Буффало. Наші 
спортсмени повернулися із щедрим 
ужинком: 11 золотих, б срібних і 9 
бронзових медалей. Всього 26 нагород 
і в р езул ь тат і -  четверте
загальнокомандне місце. Такий успіх 
студентських спортсменів України, 
котрі гіл ьк и -н о  п р ийняті до  
міжнародної організації — Всесвітньої 
студентської спортивної спілки а 
отже на іграх в С LLIA відбувся їх дебют,

н ем ало п одивував  сп ор ти вн у  
громадськість світу, сповнив законною 
гордістю українців, в тому числі й тих, 
що проживають у Сполучених Штатах. 
Певною мірою завдяки їхній опіці й 
підтримці — моральній і фінанасовій
— став можливий успішний виступ 
команди на всесвітніх студентських 
іграх.

Він набуває ще більиої значимості 
на фоні невдалого виступу російських 
студентів, котрі безперечно провалили 
свою спортивну сесію, не здобувши 
жодної золотої медалі і посівши 30-е

загальнокомандне підсумкове місце.
Міністр у справах молоді і спорту 

п.В .Б орзов, не приховуючи свого 
задоволен н я від ам ериканських  
виступів наших спортсменів-студентів, 
зійшовши із трапа літака, відмітив ще 
й таку немаловажну деталь: посісти 
почесне четверте місце нам удалося 
зусиллями й майстерністю всього 68 
спортсменів, в той час як інші країни 
виставили к ом ан ди  набагато  
чисельніші.

Сна(иИи£ний аілле/ач.

V



Ш іжнародна компанія навчання 
мов «ЯН» з Канади завершила 
першу програму інтенсивного 
занурення у мовне середовище 

на карпатській базі відпочинку «Заросляк» 
у с-щі Ворохті Івано-Франківської області.

10 канадських викладачів англійської 
моби, відібраних на конкурсній основі для 
р е а л іза ц ії цього 
проекту Канадським 
бю ро м іж н ародн о ї 
освіти, протягом двох 
тижнів спілкувалися зі 
студентами виключно 
англійською мовою.

С т у д е н т а м  
необхідно було мати 
початкові знання мови 
і / в і к  від 18 років.
Здебільшого навчалася 
молодь з Львівського та Прикарпатського 
університетів. Незважаючи на те, що в кожній 
справі не без винятків, — одна дівчина 
перейшла з  відділення французької мови і 
один 58-річний харківський бізнесмен не 
мав початкових знань, — результати 
перевершили всі сподівання. По закінченні 
двотижневої програми, всі студенти подолали 
мовний бар'єр і невимушено спілкувалися з 
викладачами як на теми, передбачені курсом 
прискореного вивчення мови, так і побутові 
та культурно-мистецькі. Викладачі й 
канадські менеджери давали', крім, того,

консультації з  питань бізнесу: що треба робити, 
щоб влаштуватись на роботу, як поводитися 
під час співбесіди, ділову лексику, лексику 
тематичного тестування, тощо. Курсом 
передбачено й лекції для тих, хто бажає 
скласти іспит з англійської мови TOEFL. 
Кожен студент по закінченні курсу одержав 
словник і оригінальний підручник.

Ін іц іатори  програм и - родина 
канадського викладача іноземних мов Надо, 
зокрема його дочки Юріко Надо, та менеджера 
у к ра їн ськ ого  походж ення Я рослава 
Михасюка. їх  ініціатива одержала приз 
держадміністрації Монреаля (Канада) за 
ори гін ал ьн ість  бізнесового  п роекту , 
здійсненого з гуманітарною метою.

Друга програма «ЯНу» здійснувалась 
в липні на базі Стрілківської школи-інтернату 
Старосамбірського району Львівської області 
і розрахована на підвищення кваліфікації 
викладачів англійської мови місцевих шкіл за

рекомендацією і на спонсорські кошти МП 
«Витоки». Створено також навчальні групи 
школярів - старшокласників.

Серед спонсорів проекту з української 
сторони: Львівське та Івано-Франківське 
відділення Фонду «Відродження», фірма 
«Галпрофінтекс», фірма «Злука» (м. Луцьк), 
окремі бізнесмени.

В а р т і с т ь  
навчання 50 доларів. 
У кошторис включено 
BapticTb ж итла, 
х а р ч у в а н н я ' ,  
транспортних витрат, 
організації ділових і 
розважальних ігор, 
перегляду зарубіжних 
кінофільмів, навчання 
танцю  в стилі 
«кантрі», екскурсій і 

вечорів відпочинку та всього необхідного 
навчального матеріалу.

Провів «ЯН» ще дві програми у с. 
Ворохті на базі «Заросляк» для студентів 
українських вузів, старшокласників та 
бізнесменів, які бажають зануритись в 
англом овне середовищ е і навчатись 
невимушеного спілкування.

Контактний телефон українського 
представництва компанії «ЯН» для студентів
і спонсорів у Львові: (0322) 72-83-63; у 
Монреалі (Канада): (1-514) 356-23-10.

* 2 )и а ».

ВІСНИК»,

університеті «Києво-Могилянська 
академія» відбулося урочисте відкриття 
міжнародного Центру екологічної 
освіти й інформації.

аЯк повідомляє «Київський 
ініціатором його створення виступили

Агентство охорони навколишнього середовища СШ  А

відроджених європейських держав, у стінах древнього 
щойно відродженого слов’янського університету, 
говорили про майбутнє Центру та про те, що він буде 
суто екологічним — зеленим острівцем у бурхливому 
морі брудної політики.

Декан природознавчого факультету доктор 
медичних наук Віталій Замостьян так відповів на

лчолопчна освіта

центр е —
ІНФОРМАЦІЯ ШЕ!

(Е Р А ) та Міністерство охорони навколишнього 
природного середовища України, їхню ідею підтримали 
український та американський уряди. Е РА  виділило 
100 000 доларів та уклало угоду з  Північно- 
Американською асоціацією екологічної освіти про 
допомогу Україні. Мінприрода виділила 9,2 млн. 
карбованців, а університет «Києво-Могилянська 
академія» —  приміщення.

Серед виступаючих на торжестві були міністр 
Мінприроди Юрій Костенко, ректор університету 
мжтор філологічних наук В’ячеслав Брюховецький, 

..представники Агентстві охорони навколишнього 
середовища С Ш  А, Північно- Американської асоціації 
екологічної освіти. Української екологічної асоціації 
«Зелений світ», «зеленої» громадськості столиць 
Оратори підкреслювали символічгасть того, що Центр 
відкривається у столиці однієї з  найбільших щойно

запитання проте, чому такий унікальний міжнародний 
інформаційно-освітній екологічний Центр вирішили 
відкрити саме в університеті «КМА»:

— Тому що це древній український 
університет і незалежний. В якому розумінні 
незалежний? Жити в державі і бути абсолютно 
незалежним від неї, звичайно, неможливо. Це 
зрозуміла І ми частково залежимо від держави. Одну 
частину коштів на утримання університету виділяють 
нам спонсори, другу — уряд Зате від чиновників 
Міністерства освіти ми й справді абсолютно залежні. 
Тобто, ми не закуті кайданами міністерських указів 
чи «совковими» стінами його забобонів. Усе це 
дозволяє нам створювати гнучкі учбові програми, 
швидко впроваджувати передові ідеї Це ж, до речі, 
не дозволить блокувати в Центрі ту чи іншу невгодну 
екологічну інформацію.

Візити
Охорона Папи Римського 

— справа колективна
У перших числах вересня очікується прибуття 

в Литву Папи Римського Іоанна Павла II. До цієї 
знаменитої події готуються всі. Але особливо — 
правоохоронні органи двох держав. З  Рима до 
Вільнюса буде доставлено необхідний для таких 
візитів спеціальний броньований автомобіль вагою 
3,5 тонни і заввишки 2,8 метра.

Нині відповідні органи займаю ться 
організацією безпеки при проведенні масових акцій, 
особливо під час служіння меси, яке відбудеться в 
парку Вінгіс. Органи безпеки занепокоєні тим, що 
присутніх на цьому заході буде в 6-8 раз більше, "ніж 
передбачуваних раніше 150 тисяч чоловік. Тому з  1 
по 8  вересня в’їзд до Литви буде обмежено.

Працівники правоохоронних служб Литви 
зустрічались зі своїми польськими колегами, які 
поділились досвідом гарантуванням безпеки під час 
зустрічі Папи Римського у своїй країні. Поляки 
також пообіцяли дати в оренду Литві 3 вертольоти 
для обслуговування візиту високого гостя.

«Т&лое Ук/ийни».

Виставки
І почув народ про 

велетів своїх!
Минуло 30 літ з  часу повернення з  неволі 

великого наступника митрополита Шеіггицького 
мученика більшовицьких гулагів патріарха Сліпого. 
Торік з  нагоди поверенння праху його і величавого 
перепоювання у Львові експонувалася виставка 
філателістичних та пцопам'ятних матеріалів патріарха 
Сліпого, яку понад ЗО років визбирував по зернині 
відомий громадський діяч і доброчинець, фундатор 
пам'ятників Богданові Легкому в Галичині д-р Роман 
Смик з  Чікаго.

Ц я виставка експонувалася в Івано- 
Франківському краєзнавчому музеї Виставку 
єпископ Павло Василик, який прочитав свої 
про спільно проведені дні в неволі.

і спогади



конкурс f
Обласна організація Спілки журналістів України разом а прес-службами СБУ

я  управління внутрішніх <

моральних проблем, пов’ї 
злочяявістю, безпекою дорожнього 

Сьогодні «Alma Mater» 
яка буя* традщіМиою.

Заярошусшю до спіяпр ц і 
університету. Надсилайте иа 
гуртожитках.

«АІша Materж мав на 
яраяошо 
Україяя. ї"

Щ о б ям хотіли 
М и чекаємо татях листів.

оголосили творчий конкурс 
правових, 

рааопорндку, боротьбою іа
ш я а я ш  і  А -
<гНа сторожі прано по рядку»,

щ і, працівників рівнях служб 
роботу иа факультетах, у

високої правової свідомості 

гшаетн а правових питана?

Допоможіть молоній 
школі права!

Звернення Першого з'їзду Асоціації українських правнкків до президента України 
Леоніда Кравчука, прем'єр-міністра України Леоніда Кучми, міністра освіти України 
Петра Таланчука та міністра юстиції України Василя Онопенка.

Перший з'їзд Асоціації Українських 
Правників ( АУП ), який відбувся в Івано- 
Франківську, просить розглянути питання 
щодо зміцнення новоствореного юридичного 
факультету Прикарпатського університету 
імені Василя Стефаника.

Відкритий у річницю незалежності 
України, Прикарпатський університет 
розпочав підготовку нової генерації 
п р а ц і в н и к і в .
Молодий факультет
із перших кроків 
зіткнувся із 
з н а ч  н и м и 
труднощами. З 'їзд  
АУП поділяє його 
турботи і просить 
в а д а т н і 
ун іверситетові та, 
його юридичному 
ф а к у л ь т е т о в і  
допомогу, яка
СІ)рИОД?Р їстнА.
підвищенню рівня 
підготовки юристів 
на
дем«й 
засадах.

Перів М Щ £  
вважаємо за потрібне 
п і д т р и 
К Л  о  Л О Т І Ц И Я ,
ркфІЩҐфЗ# іП««Ц̂ |ІМ)
університету про 
здійснення добудови
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і Т Першому Щ Л Щ Ь , *  ,
президентом Асоціації Українських

вЮ’і« т у Т Я Я -ж г r j  г.м
нн*фмяоШіийд депутата України ..
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навчальні плани, програми, прискорити 
підготовку нових навчальних посібників, у 
тому числі й за участю науковців -  правників 
з Прикарпатського університету. Нагальним 
є забезпечення новоствореного факультету 
кадрами викладачів вищої Кваліфікації, 
передовсім докторами юридичних наук. У 
зв'язку з цим потрібні асигнування на 
одержання і будівництво житла. Иа часі й 

с т а ж у в а н н я  
студентів-юристів з 
Прикарпаття в 
у н і в е р с и т е т а х  
розвинутих Країн 
світу. Ми такрж 
підтримуємо ідею 
створення при 
Прикарпатському 
у в і в е р  с и тЩ И

йкіШ а д у ія в
л -і д г о т о в ц і 
працівників для 
подальшого навчання 
в університеті. ' 

Ми, делегати 
Першого з’їзду АУП , 
глибоко переконані, 
що розбудова
Нов ос*# о р е я ото  
університету “І його 
ф  f W f 1
сприятиме «'Я 'РШІЙІ 
«п о д а л  ь ш  о  м у 
розвиткові юридичної

ГП J MHU1J, „І.'ЯЧ

юридичного факультету , що уможливило б 
створення нових навчальних кабінетів, 
розширення бібліотеки, забезпечення умов ’
г О Н £ « і* «  і * ««Т .Ж Й  R jT  .
ддя самостійної роботи студентів. 
Факультетові необхідна доіюмога у придбанні 
літератури з права. Варто пфбгляпути діючі

. ОСВІТИ В Україні
йіноді*д«- ігюн нммнггз j
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а одній з віддалених алей 
центрального парку 
культури та відпочинку 
імені ropbKorq десь о 6-й 
ранку було виявлено труп 

невідомого з явними ознаками 
насильницько! смерті: перерізане горло, 
вісім глибоких ножових ран, нанесених 
у спину й груди. , ! « ( ! ?

• Хто він, потерпілий? Які причини 
або мотиви вбивства? Хто вчингаі цей 
злочин? Все це; належало встановити 
слідчо-оперативній групі. До речі, на 
місці трагедії вона була вже 6 6 годині 
25 хвилин. Склад групи сформувався, 
що називається, з коліс.

Огляд місця злочину дозволив 
зробити попередні ВИСНОВКИ.Зовні 
потерпілий був схожий на особу, як 
тепер прийнято говорити, кавказької 
національності. Вік близько ЗО років. 
Одяг — Імпортного виробництва; У 
кишенях — ніяких документів або 
предметів, котрі б хоч якось пролили 
світло щодо особи потерпілого.

Зачіпку дав огляд валізи, що 
валялася поряд з трупом. В ній були 
акуратно складені речі потерпілого, 
продукти (все також Імпортного 
виробництва). Та головне — кілька 
сімейних фотографій І листів арабською 
мовою. Ось вони й стали такою собі 
ниткою Аріадни, котра й допомогла 
«вийти* на злочинців.

Вже о 7-й г адині почались основні 
оперативно-пошукові заходи. Для їх 
проведення по тривозі було піднято 
усіх наявних працівників карного 
розшуку.ПочаласЯ вахта, котра з 11-го 
по 14-те квітня тривала в режимі 
цілодобового оперативного пошуку. 
Головне — не втратити «гарячого» сліду, 
роздобути нові свідчення, знайти свідків; 
а щось поїсти чи подрімати — то вже 
потім, як доведеться...

А «нитка Аріадни» і справді 
виявилась провідною. Зовнішня 
схожістьна кавказця, речі й продукти 
Імпортного виробництва, листи 
арабської мовою - все це дало підстави 
висунути версію; потерпілий -  
Іноземок., що прибув з однієї з країн 
Близького Сходу. Цю версію було 
прийнято як робочу. Відпрацювання її 
повністю підтвердило правильність 
первинного «діагнозу».

Так; із«Йсту невдовзі ЦрбчиТаНйх 
листів однозначно випливало, що всі 
вони написані в місті Камишлі (Сірія). 
Датанаписання —■5 квітня ц.р. Значить, 
цього дня потерпілий ще був у Сірії. 
Враховуючи час на перебування вдорозі, 
він тільки-но прибув до Харкова; 
можливо - напередодні, 10 квітня,у 
суботу. В такому разі, хто й чому вчинив
вбивство? І т,«І / І Miqpi
,МК>М& Логіка фактів підказувала: раз 
речі потерпілого не взято, значить, тої 
(або ті), хто його вбив, добре знав, ще 
у валізі нічого цінного для нього немає 
Виходить, це був (чи були) той, хт< 
знав гостя. Значить, необхідний кінеці 
«нитки Аріадни», треба Шукати cepej 
члейів сірійського ЗеМЛетЬтВа у Харкові

Ц^ЩЦЦ
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Любомир Солом’яний:
УДОСКОНАЛЮЮ ЗНАННЯ, 
НАБУТІ НА ФАКУЛЬТЕТІ”

Івано-Франківська м іська середня школа №  17 е для мене рідною, 
бо  тут пройшли м У і учнівські роки. Щ е  коли я навчалась з 11 класі, 
вчителька інформатики та обчислювальної техніки Надія Степанівна 
Прокопів запропонувала мені вести уро к  з цієї дисципліни, адже вона 

знала про  мос захоплення програмуванням  та про  певні знання, які п 
одержав, відвідуючи технічний гурток  у м іському будинку культури 
"Карпати ". Досвід і вміння, набуті під керівництвом інженерів-про- 
грамістів Володимира Костецького, Богдана Сенчишина, Богдана 
Коляндрука, очевидно, влаштовував м о ю  вчительку, і, напевно, том у  
вона запропонувала мені вести ц ю  справу.

М ен і подобається спілкування, робота  з дітьми. Вона мене так 

захопила, щ о  навіть ставши студентом  університету я не покинув її. 
Керую чи гуртком , я постійно вдосконалю ю  знання, набуті в уні
верситеті.

У  школі зм онтовано  ком п 'ю тер ни й  клас К У8Т -86  на базі цент

ральної Е О М  ДВК-3 і учнівських Е О М  "Електрон іка БК -00010 ". У  
гуртку займаються учні 6 та 8 класів, які залю бки засвою ю ть  еле
менти програмування. Навчання м оїм  вихованцям дасться нелегко, 
хоча с здібні: ерудовані хлопчики та дівчатка. . *  ^  .... ^

_______________ ( З а к і н ч е н н я  н а  14  с т о Ь .)ЖШ йЖГОЖЗ

__________________ П е д а г о г і ч н і  р о з р о б к и .  У н і в е р с а л ь н і  % К е х н о | ю г п _____________;____

Розділ веде завідуючий кафедрою інформатики та математичного аналізу 
кандидат фізико-математичних наук, доцент Б.В.Василишин

Н ом ер  вісника та  газети «A lm a M a te r»  зверстано  на Е О М  І8 М  Р С / 2 8 6 ;  386  за  д о п о м о го ю  програм и  «A ld u s Page  M ak e r  4.0». Тексти набрано студентам и ф ізико-математичного
ф акультету (керівник іиж еиер-лрограм іст Віталій Ріпа).

Й дут ь заняття в  лаборат орії ЕОМ . 
Інженгр-програміст Віталій Ріпа дає пояснення 

с т уд ент о ві 3-го к у р су  Р о м а н о в і Л а т и ку .
Фото Івана Фуштея.

Відбулася звітно-наукова конференція 
студентів університету. Цікаво і зміс
товно проходило обговорення науково- 
дослідних робіт молодих пошуковців у 
підсекції "Нові інформаційні технології у 
навчальному процесі вузу та шкіл". За
слухано 12 доповідей студентів 2-S кур
сів. Усі вони заслуговують уваги і теплих 
слів. Хочу відзначити дві роботи, щ о  
посіли І-ІІ місця, зокрема, студента 3-го 

курсу фізико-математичного факуль
тету Володимира Сороки "Імітація р об о 
ти П М К  на IBM  — • сумісних ком п 'ю 
терах", Володимира Куція і Романа .Пати
ка "Маш инне моделювання дефектів в 
тонких плівках”.

Розповідаючи про свою  роботу, Во
лодимир Сорока наголосив, щ о  вико
ристання комп'ю терів для вивчення П М К  
дозволяє моделювати всі етапи обробки  
інформації, полегшує вивчення студен
тами П М К, його команд, режимів ро
боти. Наявність контролю дозволяє пе
ревірити рівень знань студентів з цієї

теми.
Виступ Романа Латика зводився до  

того, щ о  за допом огою  Е О М  можна 
змоделювати складні фізичні процеси, 
які потребують значних розрахунків. На  
допом огу приходять, уж е отримані ре
зультати, які майже збігаються з екс
периментальними. Змінюючи початкові 
умови, м ож на, прогнозувати щ е не 
отримані дані. Обидві роботи  
переможців виконано під керівництвом 
інженера-програміста Віталія Ріпи.

Хочу поздоровити всіх дослідників • з 
успіхами, бо  одержані результати, якщо 
вони навіть не відмічені призовими міс
цями, все ж  результати, сходинка до  
нового, щ о  прагне вдосконалення. То ж  

побажаймо нашим молодим дослідни
кам творчих дерзань.

Олег Козич.
Студент 4-го курсу фізико- 

математитюго факультету.
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АДА —  мова програмування для 
задач обчислювального характеру 
системного програмування, систем 
розділення часу, паралельної оброб
ки, названої на честь першої в світі 
програмістки Ади Левлейс. Розроб
лена 1975 року з ініціативи міністер
ства оборони CLL1A. Широ
ко застосовується в косміч
ній техніці, військово-ракет
ному арсеналі. А хто вона
—  Ада Лавлейс?

"Вона була чудова, і її ге
ній (а п р и р о да  обдарувала  
її геніальністю ) був не поет
ичний, а метафізичний і ма
тематичний, її р о зум  зна
ходиться в поетичном у р у 
сі, який з ' єднується з ве
ликою  н е о б хідн істю ..."

Олбані Фонбланк.

Вона відвідує публічні лекції де Ларднера про 
машини.

Сімейне життя склалося більш щасливо, ніж 
в її батьків. У  липні 1835 року вийшла зам іж  за 
Уільяма Кінга, який став першим граф ом  Лав- 
лейсом. П од руж ж я Лавлейс вело світський 
спосіб життя. Ада діставала задоволення від 
інтелектуального спілкування і том у  шукала

У  СВІТІ ТЕРМІНІВ .• $  -я

Д гггг

ГГr/ я  І ГГППП

вгуста Ада Лавлейс на
родилася 10 грудня 
1815 року. Вона була 

'« д о н ьк о ю  оселі і серця»
Д ж ор д ж а  Байрона. Сімейне життя 
великого поета склалося невдало. Він од р у 
жився з А ннабелою  М ілбенк, але незадовго 

под руж ж я  розлучилося. Батько бачив свою  
дочку останній раз, коли їй був  місяць від 
народження.

Ада  дістала прекрасне виховання. Важливе 
м ісце в ньом у зайняло вивчення математики 
(під впливом матері). Заняття Ади підтриму
ють друз і їїс ім 'ї.  П р о ф е со р  до М орган  високо 
оцінив здібності своєї учениці і передбачав її 

блискуче майбутнє як математика. А д а  також  
грала на кількох музичних інструментах, во
лоділа іноземними мовами.

Д о  1834 року  відноситься знайомство Ади 
Лавлейс з різницевою  м аш инкою  Беббіджа.

Студенти групи М-11 фізико-математичного 
факультету Ірина Додончук, Ірина Логаза та 
Олена Попова цікавляться походженням 
терміна "АДА": що "приховано" за цими 
літерами?

знайомства з відомими людьми.
У жовтні і 642 року б  уїм  опублікована стат

тя М енабреа, і Ада зайнялась її перекладом. 

План і с труктур у  до цієї статті А д а  і Беббідж  
розробляли разом . Центральним м о м е н то м  
роботи Лавлейс було  складання програми о б 
числення чисел Бернуллі, яка була варта о кр е 
м ої статті або  брош ури. Наприкінці серпня 
1843 року переклад статті М енабреа  з при-

Чималий інтерес для історії науки €' питання 
наскільки точно і вдало Лавлейс реалізувала 
свою  ідею —  скласти програму для обчис
лювальних машин розв 'язування порівняно 

важкої задачі.

Уявлення Лавлейс щ од о  принципових м о ж 
ливостей аналітичної машини повністю обгрун 
товані, і Лавлейс висловила ряд ідей, які діс
тали широке використання тільки в наш час, 

основний результат її’ роботи  —  створення 
основ програмування та універсальних о б 
числювальних машин.

27 грудня 1852 року  А д а  Лавлейс померла 
не доживши декілька днів до 37 
років.Згідно заповіту її поховано в 
сімейному склепі Байронів в К 'ю с -  
тері. У  наш час в пам 'ять  про неї 
названа мова А Д А , яка р о зр о б 
лена у 1880 роц і найвизначнішими 
спеціалістами по програмуванню
—  одна з найбільш універсальних 
алгоритмічних мов.

Скромні за назвою  "Прим ітки 
перекладача" більш ніж у двічі пе
ревищ ують тексти перекладеної 
статті. Всього вісім приміток, котрі 
присвячені в основном у трьом  пи
танням які взаєм опов 'язан і: уточ
нення і пояснення для читачів де
яких принципів і особливостей ро 
боти аналітичної машини, аналіз те

оретичних і практичних м ожливос
тей її програмування розв 'язування 

... ' задач на цій машині.
Винахід Ц у зо  електро-механічної 

програмно-керованої універсальної обчислю 
вальної машини (У-3), щ о  у 1941 році став 
матеріальним втіленням задумів і «лей Беб
біджа та Ади Лавлейс.

Стеф ан Цвейг, пишучи про "зорян і години 
людства", оцінив наукові роботи  цієї жінки 
так: "Коментарі перекладача леді Августи Ади 
Лавлейс назавжди залишили її ім 'я  в історії 
кібернетики і обчислювальної техніки".

Публікацію підготувала доцент 
кафедри інформатики і 
математичного аналізу 

Любов Возняк.

“УДОСКОНАЛЮЮ ЗНАННЯ, 
НАБУТІ Н А ФАКУЛЬТЕТІ”

(Початок на 13 стор.)
Такі як Андрій Перев'язко, Ігор Кушнір, Наталя Лукинь... Цього  

року мені довірили викладати уроки в 11 класах. Проводжу заняття з 
практичного курсу інформатики. Довір'я, яке виявлено мені адмі
ністрацією школи в особі завуча Наталії Йосипівни Романишин та 
директора Михайла Дмитровича Типчука, зобов'язує мене постійно 
поповнювати удосконалювати свої знання.

Цього року школа зав'язала дружні стосунки з школою Святого 
Мартіна з канадського міста Едмонтона. Результатом цих контактів є 
презентований канадськими друзями ком п 'ю тер "Apple Makintosh  
L C D " та комплект дитячих біблій. На основі комп'ю тера плануємо 
створити базу даних на всіх учнів школи. Це замінить купи паперів і 
витрачені години непотрібної роботи. У  нас багато невирішених 
проблем: нестача деталей, коштів ускладнює навчальний процес. 
Хочу надіятись, щ о  ми якось переживемо тимчасові труднощі, і в 

недалекому майбутньому діти працюватимуть із складною вітчиз
няною й іноземною обчислювальною технікою.

Любомир Соломяний.
Студент 2-ю курсу фізико-математичного факультету.

J ifw ifia A iia tiu  с м ію іїіь с я

О  Семеро одного дисплея не чекають.
О  Перфокарті —  місце (із інструкції оператору).
Q  Кожному програмісту ЕОМ видає те, що він за

слуговує (із практики).
О  Що у студента на думці, те в програміста на язиці. 
О  Краще з хорошим програмістом мітку загубити, 

аніж з поганим знайти.
О  Хороша мотузка довга, а програма - коротка.
О  Програму циклом не зіпсуєш.
Q  Краще мікрокалькулятор в руках, ніж персональ

ний комп'ютер в мріях.
О  Хто як програмує, так і їсть.
О  Маленький алгоритм краще великого неробства.

Зібрав студент 3-го курсу 
фізико-математичного факультету 

Роман Латик.

і
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Віка Сакулич.
Учениця 5-А класу СШ №21.

«За тиждень Великдень, уж е  недалечко 
червоне яєчко!» —  обіцяла мені бабуся у 
вербну неділю, ж артом а  ш магаю чи на зд о 
ров 'я , на щастя свяченою  вербою .

І от у п 'я тни цю  пекла бабуся хліб-паску, а 
відтак я ф арбувала яйця, розписувала писан
ки, приспівуючи:

Котилася писаночка 
з гори на долину,
Прикотилась простісінько 
до  нас на гостину.
А  за нею  йде Великдень, 
несе білу паску.

Розсипає між  діточок 
радощ і і ласку.

А  суботнього  вечора бабуся збирала у 
рушник те, щ о  м ало Освячуватись у церкві. 
Сю ди складала всі святкові наїдки: паску, кра
шанки, ковбаси, хрін, v  сло, сало І казала 
так: "Ніч перед Пасхою , як і пе^од  Різдвом, 
особливо чарівний час. Ц іє ї ночі цілТЬщої сили 
набуває вода, виліковуючи безнадійно хворих; 
най-,остойнішим людям  відкриваються небеса, 
і вони бача.ь там М атір  Бож у. Однак в цей 
час, особливо розгулю ється нечиста сила —  
відьми збираються до церкви на всеношну, 
але виявити їх м ож е  тільки тг людина, яка від 
масляної носить зашитий під пахвою  сир і на 
перше вітання священика "Х ристос  воскрес!" 
скаже: " А  в мене сир єсть!". Усі відьми тоді

кинуться до сміливця, а присутні в церкві 
побачать одягнуті на їхні голови дійниці".

Я слухала б аб усю  затамувавши подих, а 
вона продовж увала далі: "Н а  Великдень со 
нечко грає, красується. Великдень —  це його 
свято. Ц ього  дня наше світло міниться різними 
кольорами, "купається так, як вода бризкає 
сонячні зайчики". Три дня Великодня радіє все 
в небесах і на землі сущ е. В ці дні відкри
вається небо, і якщ о у людини чисті помисли, 
наміри, то  Бог неодмінно почує їх і допом ож е  
здійснитися. Так казали, внучко, наші предкиу 
Згадайм о про  це хоча б  на Великдень. І хай 
торж ествує над світом заповіт, який залишив 
людству воскреслий Христос, —  "возлю би  
ближ нього".

Христос воскрес! Воістину воскрес!

/З іс ?  /ZeU U JC O qH SL  —  З & л е н и х  С&Я.0 І

На Великдень сонце милується...

№ 4 (8) 
квітень ’93
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Завітайте
О д н о го  д о щ о в о го  дня мені вдалося вирва

тись з виру повсякденних т у р б о т , і вирішила 
поблукати  м істом . М о є  блукання при вело д о  
казкового б уди но чка, який сховався с е р е д  ж и т
лових велетнів. М о ж е  загадковість буди но чк у, 
а м ож е д о щ , щ о к о ж н о ї хвилини все сильнішав, 
зм усили м ене п е р е б о р о ти  миттєвий страх і пе 
реступити  п о р іг, як з 'ясува лося пізніш е, п ри 
міщення о б ла с н о го  де р ж а в н о го  ц е н тр у  екс
курсій та тур и з м у учнівської м олоді "М р ія " .

У  прим іщ енні дитячої тур истично ї бази б у ло  
ш ум но, зтпгм-мл Завідую чий екскурсійним
відділом  п .П е т р о  Го ло д ю к  виглядав у цг?и м ом 
ент заклопотано, та на устах в нього  була  
усмішка, а дж е  діти -  це д ля  нь о го  втіха. О с ь  і 
зараз готує  своїх гостей  в д о р о г у , а гості -  
школярі Новотаврійської с е р е д н ь о ї ш коли За
порізької о б ла с ті, які виявили баж ання відвідати 
Івано-Ф ранківськ. Скільки д о  них б у л о  п о п е 
редників, скільки б у д е  після них послідовників 
знає один час та пан П е т р о , який ж иття свого  
бе з цієї р о б о ти  не м ислить.

У  м ене за ро ди ло ся баж ання поспілкува ися з
I diiiiUlMbulO Ді і в и р и ю .

—  С к а ж іть , ч о м у  д л я  п о д о р о ж і  в и б р а л и  
саме наше м іс т о ?

Віталій Го ловачук: —  А  хто б  відм овив.я 
побувати у м істі, в яком у бував славетний сик 
українського н а р о д у  Іван Ф ранко?

—  Щ о  вам н а йб іл ь ш е з а п а м 'я т а л о с я  з ек с
курс ії1

Яна Ж уко ва: —  Велику радість п ри не сло  м е
ні спілкування з івано-ф ранківцям и, б о  саме

Д О  «Мрії»
вони дали  зм о гу  відчути той український д у х , 
який повинен бути  в кожній українській родині.

Л ю д м и ла  Головач: —  А  мені зала 'яталася 
екскурсія в літературний м узей, д е  / али 
зм огу почути  цікаву і зм істовну розповідь про 
письменника і гр о м адськ ого  діяча Богдана Л е п - 
ко го .

С е ргій  Колічай: —  Карпати, Ярем ча, в о д о 
с п а д ... —  краса ваш ого краю ніколи не м ож е 
стертися з пам 'яті.

—  Чи з а д о в о л е н і  ви р о б о т о ю  працівників  
т у р б а з и 1

О ле н а  К р ив оп уй : —  Незваж аю чи на кризову 
ситуацію , на різні непередбачені п ер еш коди , 
лю д и , які були  з нами цих п 'я ть  днів, зум іли із 
сірих буднів зробити  справж нє свято. М и зи
чим о їм  з д о р о в 'я  і ніколи не здаватися, а дж е  ця 
р о б о та  необхідна  нам —  їхнім дітям .

А  на м оє запитання чи м аю ть вони бажання 
щ е  раз завітати д о  нас у го сті, всі х ор ом  від
повіли "т а к !" .

А  й справді, хто відм овиться від хо р о ш о го  
н а стр ою , нових знайом ств, високої к ультури  о б 
слуговування та щ е, як на наш час, доступ них 
ц ін. А  туристський центр  "М р ія " надає такі м о ж 
ливості всім баж аю чим , а їх , як переконалась, 
вистачає.

. . .  У  казковом у буди но чку б у л о  затиш но, 
те п ло  і мені не хотілося покидати й ого .

Наталя Лещишин.
Н аш  кор.

(1 > о іію к о м п ш ііц ія  Івана Фуштея т а  
Павлика Валька.



Як живеш, школо?
з нового 
н а в ч а л ь н о г о  —  
ШКОЛА-ЛІЦЕЙ

На Вченій р а д і унів ерситету йш лося п р о  
реор ганізац ію  с е р е д н ь о ї ш к о л и -л а б о р а то р ії  
N923 в ш к о лу -л іц е й  П р и ка р па тсько го  унів ер
ситету.

З  о г л я д у  на тв о р ч и й  пош ук п еда гогічн ого  
к о ле кти в у  за ч оти р и  р о к и  існування навчаль
н о го  за к ла д у  за тве р дж ен о  поло ж е н ня  п р о  
е ксперим ентальну ш к о лу -л іц е й  N923. Як п о 
відом ила завуч ш к о ли  п .Те тя н а  П ер евозова: 
"  1-го вересня учн і п ідуть  у  н ову ш к ч л у  —  ми  
д о к ла д е м о  д о  цьоїуз всі з у с и л л я " .

ПОВЕРНЕННЯ 
ПИСАНКИ

На базі ш к о ли  пройш ов сем інар "П о в е р 
нення писанки у  сучасн у о с е л ю ". Ініціатор  
й о го  п р о в е де н н я  —  вчителька р о сій ськ о ї 
м ови і л іте р а тур и  н ародів  світу, керівник  
гур тка  писанкарства при о б ла сн о м у д е р 
ж авном у ц е н тр і н а ук ов о -те хн іч н о ї тво рчо сті 
учнівської м о л о д і п .О л ь га  Ір о д е н к о . П е д а 
гогічний к о ле кти в  дбає п р о  естетичне ви
ховання учнів, за о хоч ує  їх д о  класичних тво 
р ів , зокр ем а, м узичних. Так, на о б ла сн о м у  
сем інарі вчителів м узики учні спец іалізо
ваних м узи чних класів виконали о п е р у  " К о -  
з а -д е р е з а " М и к о ли  Л и се н ка .

У ТЕАТР 
З БАТЬКАМИ
~ Д у ж е  цікаво, сво єр ідн о  виріш ує п р о б ле м у  

з в ' я з к і в  батьків і вчителів д и р е к ц ія  С Ш  N923. 
Так, загальнош кільні батьківські з б о р и  п р о 
водились з . . .  концертним  с у п р о в о д о м . П і
сля  тр а д и ц ій н о ї р о зм ов и  пе да го гів  з бать
ками, яка п р о х о д и ла  в актовом у за лі, на 
сцену виходипи артисти. Д л я  татів і мам 
дітей  м о ло д ш о го  ш кільного  віку виступили  
вокальні ансам блі п ід  керівництвом  п .Я р о 
слава Д р а ка . М о ло д іж н и й  вокальний ан
сам бль "Р ій "  (керівник п .Л ю б о в  Дейчаківсь- 
ка) виконав гуцульські к о л я д к и  і пісні сі
чового козацтва д л я  батьків ш к оляр ів  с е р е д 
нього ш кільного віку. А  д л я  батьків ста рш о 
класників виступив кам ерний х о р  "Гали цькі 
д з в о н и " ■ під керівництвом  п .В о ло д и м и р а  
Саачука.

Наступний захід з батьками  —  к уль тп о х ід  в 
театр. .

НА СЦЕНІ —  
ГЕРОЇ ЦВЄТАЄВОЇ

Класний керівник сусп іль н о -гум а н іта р н о го  
11-Б класу п. Тетяна Ге ль о  п р о в е ла  тема
тичний вечір "Н е  п охо р о н и те  ж и в о й . , п р и 
свячений 100-річчю  від д н я  н а родж ен ня  
ви датно ї поетеси М арини Цвєтаєвої.

Використовувались маловідомі сторінки 
життя і творчості поетеси. Були відтворені 
сценки з ї ї  поем. Романси на слова Цвєтаєвої 
виконала під свій акомпанемент на гітарі 
учениця Оксана Нагачвеськз.. Старшоклас
ники чи тали поезії  під музику Шопена, Б ет-  
ковена. Були присутні на вечорі "справжні"  
Маяковський та Єсєнін (Тарас Курищук і 
Петро Ф е д о р у к ) . Звичайно, в концерті бра
ла участь і " сама" поетеса. Цю роль чудово 
зіграла Олена"К л й м е й к о .1

М арійка П ід гір н я к .

лй стер,

старим

Івано-Франківську, колишньому Станісла
ву, більше трьох століть. Це гарне зелене 
місто. Я люблю ходити його старими ву
лицями, милуючись старовинними будівлями. 
Найбільше мені подобається вулиця Шевчен
ка. Раніше вона називалась Липова. Назву цю  
одержала завдяки деревам, які росли по  
обидві сторони, на адіс 1 1 , ростуть і сьо
годні. Поряд з новими будинками тут можна  
побачити чудові архітектурні споруди, які 
зведені мастрами минулого.

М істо засновували вулиці Галицька, яка до  
сьогодні зберегла свою  назву, вулиця Радян
ська, колишня Велика Тисменецька, вулиця 
Пушкіна, в минулому Середня. На жаль, ми 
не знаємо всіх колишніх назв вулиць нашого  
міста, а це ж  наша історія.

М істо наше чудове. Якщ о пройтись його

скверами, задумуючись над його цікавим 
минулим, то можна побачити, як любили 
своє місто городяни. Це підтверджую.:. і 
диво-будинки по вулиці Шевченка біля пар
ку культури і відпочинку та приміщення 
обласної бібліотеки ім. Івана Франка по 
вулиці Панфіловців, а також комплекс бу
дівель (  районі краєзнавчого музею , ко
лишньої ратуші.

Йдуть роки, розростаеться-розширюєть- 
ся наше місто, утворюються нові мікро
райони, але затишок старих вулиць завжди 
заспокоює, навертає йа роздуми про ми
нуле і майбутнє.

Володимир Ю рків.
Учень 10-Б класу СШ N  23.

Ганнуся Яковенчук закінчила Івано-Ф ран
ківську школу-інтернат N21. Навчалася у педа
гогічному класі, очевидно, це і привело допит- 
лтву дівчину до наш ого університету. М ай б у т 
ній фах студентки —  філологія, том у  окр ім  

навчання, яке займає 

більшу половину часу 
вона щ е працю є керів
ником літературно- 
краєзнавчого гуртка в 
середній школі № 2 3 . У 
ньому займається 15 
хлопчиків і дівчаток, 

тематика занять цікава, 
і різноманітна: це р о з 
повіді про  письменни
ків Прикарпаття, їх гр о 
мадську діяльність і лі

тературну спадщину, 
ознайомлення з куль
турними і духовними 
надбаннями наш ого 
краю, з його традиція
ми та звичаями, екс
курсії в краєзнавчий та 
літературний м узе ї 
Прикарпаття.

Охоче ділиться студентка —  педагог із ви
хованцями розповідями про  свого славного 
земляка всесвітньовідомого поета, народного 
депутата України Д м итра  Павличка. А  ще мріє 
повести своїх вихованців у похід місцями слав
них опришків Олекси Д овбуш а  та організувати 
цікаву поїздку по "л ітературном у " Прикар
паттю.

Ганнуся принципова, вимоглива д о  себе, 
постійно удосконалю є сво ї знання з історії і 
краєзнавства, працю є з науковою  літера
тур о ю  —  так потр ібною  для підготовки до 

гурткових занять.
Учні у Яковенчук 

здібні і обдаровані, 

це: Левченко Оксана, 
Кринеченко Ю ра, 
Савчук Ангеліна, 
Ведмідь М аксим , 
Ш абанов Руслан —  

всі навчаються у п 'я 

том у  " А "  класі.
"С іяти в душ і юних 

лю бов д о  свого  рід
ного, батьківського,
—  вважає Ганна, —  
це не тільки потре

ба, а й необхідність, 
без якої не м ож на 
мріяти про  моральні 
засади нації та по
будову  України".

Д озволю  і собі 
приєднатися до д у м 

ки студентки, яка вміє логічно і дохідливо 
донести д о  дитячих душ  красу слова і міць 
духу наш ого народу, започаткувати у своїх 
слухачів —  власне, непідробне "я ".

Любомир Кліщ.
Наш кор.

Студентка
педагог

і

-----------------------------------------------------------------------------------------------------^

Дзвоніть, пишіть, заходьте: м.Івано-Франківськ, вул.Ш евченка, 57, 2-й поверх, 
каб. 209, 20?а, тел.: 9-64-41, 9-64-13;
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Хтось із них повинен був встановити 
особу потерпілого. Бо, цілком очевидно, 
він мав місті контактера (або й кількох) 
серед своїх співвітчизників. 
Оперативно-пошукові заходи було 
спрямовано саме в цьому напрямі. 
Зокрема, опитано, з пред'явленням 
виявлених у загиблого фотографій, усіх 
сірійців, котрі навчаються у харківських 
вузах. І вже об 11-ій ранку оробу 
потерпілого вдалося встановити.

Група оперативних працівників, 
очолювана Ігорем Явтушенком, 
працювала із студентами-сірійцями 
інженерно-будівельного інституту. Один
із них, Фархан СарбастКамаль, упізнав

З'явилися реальні підстави 
вважати, Муамаре Латто причетним до 
вбивства Махмуда. Якщо так, то діяв 
він один чи мав спільників? Станом на
14 годин 45 хвилин було встановлено, 
що Махмуд телефонував на квартиру 
Латто, там знаходилося ще кілька 
студентів-сірійців. А саме -  троє з 
Ростова, один з Полтави. Негайно за. 
цими адресами виїхали працівники 
карного розшуку управління УВС 
Харкова. Через кілька годин вони 
повідомили: все сходиться. Ймовірні 
вбивці -  Муамаре Латто і Хайсам 
МухамерХадж.

Із свідчень ростовських і

Операція «Сірієць»
Хроніка розкриття одного вбивства

загиблого. Ним був Ахмед Халіль 
Махмуд, 1961 року народження, 
мешканець міста Камишлі (Сірія). У 
Харкові опинився 
де вчиться його небіж.

Зі свідчень Фархана Сарбаста 
Камаля:

У суботу, десь близько 21-ої 
години, йому подзвонив А.Х.Махмуд і 
вони домовились про зустріч у Фархана 
на квартирі. Пробувши, Ахмед почав 
розпитувати про своїх знайомих -  
Муамаре та лайсама, які також 
навчалися у Харкові. Камаль допоміг 
дізнатися, який номер телефону Муамаре 
і Ахмед подзвонив йому. Вони 
домовились, що прибулий Іде до нього. 
А місцем зустрічі має бути станція метро 
«Студентська». Фархан провів гостя до 
зупинки таксі, пояснив водієві, куди 
їхати ( Махмуд не знав російської мови) 
і заплатив за проїзд. Це було о 23 годині 
ЗО хвилин. Гість поспішав назустріч... 
власній смерті. Недільного дня 
дочекатися йому не судилося...

На 14-ту годину 11 квітня було 
встановлено ще одну особу: Муамаре 
Латто, студента харківського 
фармацевтичного інституту. Він визнав, 
що розмовляв по телефону з Махмуд ом, 
домовлявся про зустріч з ним. Але 
твердив, 130 той, мовляв, на умовлене 
місце (ст щ ія  мегро «Студентська») не 
приїхаь. Однак оперативники звернули 
увагу на свіжий поріз на його руці,при 
огляді особистих речей Латто на взутті 
виявили сліди крові. Від нього зажадали 

і пояснень. Латто пояснив це тим, що 
вранці на центральному ринку міняв 
долари на карбЬванці, його намагалися 
обдурити *- вийшла сварка, зчинилася 

бійка...
я версія виглядала наївно і 
непереконливо. Однак треба 
було все перевірити. Взуття

____  взяли для проведення
експертизи. Латто тимчасово затримали.

полтавських студентів-сірійців:
10 квітня десь о 23 годині ЗО 

хвилин, коли вони були на квартирі 
свого земляка Латто, йому 
зателефонували. Розмова велася 
арабською мовою. Невдовзі по тому 
Латто і Хадж вийшли, нікому нічого не 
сказавши. А повернулися лише вранці, 
11 квітня. Одягу них був закривавлений. 
На запитання земляків пояснили - 
сталася бійка при спробі продажу 
доларів... Куртку зі слідами крові 
віддали землякові, що навчався у 
Полтаві. По тому всі роз'їхалися.;.

Куртку було взято на експертизу. 
Вона встановила: кровна взутті і куртці 
співпадає з групою крові вбитого. 
Результати експертизи, представили 
Латто. Муамаре зізнався, що Махмуда 
вбив Хадж, а він був при цьому.

У точний ланцюг розслідування 
точно лягло і свідчення таксиста, особу 
якого було встановлено на 15 годину ЗО 
хвилин 11 квітня. Він засвідчив, що 
підвіз араба до станції метро 
«Студентська». Там нього в машину 
сіли ще двоє арабів і на їх вимогу він 
підвіз їх  до парку імені Горького. Жити 
Махмудові залишилося зовсім недовго...

На підставі доказів і власного 
зізнання Муамаре Латто було 
заарештовано. Хайсам Хадж пустився 
ж навтікача. Він пустився на захід, з 
метою перейти кордон. Та з Мостиська 
Львівської області надійшло 
повідомлення: у готелі «Богдан» мешкає 
араб, котрий не маючи візи на/виїзд, 
шукає можливість нелегально перейти 
кордон. Негайно ж було підготовлено й 
проведено Масштабну операцію, в 
результаті якої злочинцеві не 
залишилося жодного шансу на втечу. І 
Хайсам Мухамед Хадж добровільно 
віддався до рук представників влади.

Винуватців тяжкого злочину 
виявлено. Справу передано до 
прокуратури. Суд винесе свій вирок.

Але людину до життя не повернути...
Хто ж був отой Ахмед Хахіль 

Махмуд, для чого приїжджав в нашу 
країну? З'ясувалося, що він — 
безробітний, мав велику сім'ю. Мета 
поїздки — комерційна. 1 це була вже 
друга його поїздка на Україну. У березні 
він «гостював» у Харкові. Разом з Латто 
і Хайсамом вони байдикували, гуляли з 
повіями. Як видно, сподобалося... Є 
також припущення, що Махмуд 
транзитом через Харків і Курськ мав 
намір «вийти» на Москву, а звідти вже 
шукати і знайти «коридор» для 
нелегального від'їзду до Данії. Не 
судилося: земляки зазіхнули на значну 
суму доларів, якими десь розжився 
Ахмед. Ділитися ними, як видно, він не 
захотів. І його позбавили їх... разом з 
життям.

о речі, справа ледь не набула 
політичного забарвлення. 
Адже вбивство Махмуда 
дехто в сірійському 

посольстві в Москві ладен був віднести 
на рахунок... української мафії. Могли 
виникнути дипломатичні ускладнення. 
І тільки надоперативна робота 
працівників карного розшуку УВС 
Харкова Не дала зчинитися 
дипломатичній колотнечі. Варто 
зазначити, що працівники сірійського 
посольства, які прибули до Харкова, 
одержали неспростовні докази; злочин
— на совісті їх співгромадян. Було 
відзначено і високий професіоналізм 
українських фахівців органів 
правопорядку. , > .

( із члсшшбф 
______________ УщЬшйшш).
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Для координацій дій
З  метою відрацювання взаємодії в 

координицій ауСКАЬ у боротьбі ■ корупцією і 
оргийаваноюілокюпспо, визначенні дійових «юанів 
на пріоритетних напрямах своєї діяльності в сучасних 
умовах в Івано-Франківську на зональній нараді 
побували керівники міських та районних підрозділів 
восьми обласних УСБУ західного регіону республіки.

В нараді взяли участь заступник голови СБУ 
генерал-майор Г .Ф едм в, керівники провідних 
підрозділів центрального апарату та обласних 

йь. Перед присутніми виступив галова Івано- 
івсьиоі обласно! Ради народних депутатів

С.
JD ne-tkм а  -Ф кттж ііаха* УСВУ
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Дорогі пе 
бажаємо успішного навчання!


